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NedÄ›le, 04 srpen 2013

Dobrý den, chtÄ›la bych Vás poprosit o radu ohlednÄ› výÅ¾ivného, Ä•i nÄ›jaké jiné finanÄ•ní pomoci pro mého nezletilého syna.
S pÅ™ítelem jsem Å¾ila ve spoleÄ•né domácnosti asi rok a pÅ¯l, ale mÄ›síc pÅ™ed porodem jsem se odstÄ›hovala k rodiÄ•Å¯m a jiÅ¾
tam setrvala.

 

 

 

 

 

 

         Syn bude mít témÄ›Å™ dva roky a pÅ™ítel mi na jeho potÅ™eby nepÅ™ispívá od jeho narození.  Otec je sice zapsaný v rodném listÄ›,
ale tím jeho otcovské povinnosti konÄ•í. Mám tedy nÄ›jaký nárok po otci poÅ¾adovat výÅ¾ivné? 

 DÄ›kuji za odpovÄ›Ä•, ALANKA O D P O V Äš ÄŽ:  Milá Alanko,      holka, kde to Å¾ije&scaron;? Jak to, Å¾e neví&scaron;, na co
v&scaron;echno má&scaron; ty a tvoje dítÄ› nárok?? TakÅ¾e já ti sem sepí&scaron;u v&scaron;echny tvé
nároky:  MateÅ™ská dovolená a s ní související penÄ›Å¾itá pomoc v mateÅ™ství je forma nemocenské dávky, na kterou má
nárok Å¾ena která Ä•eká narození dítÄ›te. Na mateÅ™skou je moÅ¾né nastoupit 6 &ndash; 8 týdnÅ¯ pÅ™ed porodem. Dálka
mateÅ™ské dovolené je maximálnÄ› 28 týdnÅ¯ (v pÅ™ípadÄ› Å¾e Å¾ena porodí 2 a více dÄ›tí je mateÅ™ská dovolená del&scaron;í
&ndash; maximální délka je 37 týdnÅ¯.  Podmínky získání mateÅ™ské Mezi hlavní podmínky pro získání mateÅ™ské (penÄ›Å¾itá
pomoc v mateÅ™ství) patÅ™í pÅ™edev&scaron;ím: 
 - V dobÄ› nástupu na mateÅ™skou dovolenou musí být Å¾adatelka úÄ•astníkem nemocenského poji&scaron;tÄ›ní. To v praxi
znamená, Å¾e musí mít zamÄ›stnání nebo si jako OSVÄŒ odvádÄ›t nemocenské poji&scaron;tÄ›ní
 - Pokud Å¾ena není zamÄ›stnaná a neodvádí si nemocenské poji&scaron;tÄ›ní, mÅ¯Å¾e mít i pÅ™esto nárok na mateÅ™skou
dovolenou, pokud je v ochranné lhÅ¯tÄ›. Ochranná lhÅ¯ta je u mateÅ™ské dovolené stanovena na maximálnÄ› 180
kalendáÅ™ních dní (pokud ale nemocenské poji&scaron;tÄ›ní trvalo krat&scaron;í dobu neÅ¾ 180 dní, pak ochranná lhÅ¯ta
trvá jen po tuto krat&scaron;í dobu). Navíc pokud nemocenské poji&scaron;tÄ›ní zaniklo je&scaron;tÄ› pÅ™ed tím, neÅ¾ Å¾ena
otÄ›hotnÄ›la, pak ochranná lhÅ¯ta trvá pouze 7 kalendáÅ™ních dnÅ¯
 - Dal&scaron;í podmínkou pro nárok na mateÅ™skou je to, Å¾e úÄ•ast na nemocenském poji&scaron;tÄ›ní trvala minimálnÄ›
270 kalendáÅ™ních dní v pÅ™edchozích 2 letech. Pozor hlavnÄ› na to Å¾e v dobÄ› kdy jste zaregistrování na úÅ™adu práce, tak za
vás stát neodvádí nemocenské poji&scaron;tÄ›ní (nezamÄ›stnaným stát platí pouze zdravotní poji&scaron;tÄ›ní)
 - Pokud Å¾ena pracuje jako OSVÄŒ, musí být v dobÄ› 1 rok pÅ™ed nástupem na mateÅ™skou alespoÅˆ po dobu 180 kalendáÅ™ních
dní plátcem nemocenského poji&scaron;tÄ›ní (dobrovolné nemocenské poji&scaron;tÄ›ní pro OSVÄŒ Ä•iní 1,4 % z
vymÄ›Å™ovacího základu).       Pokud Å¾ena nesplÅˆuje tyto podmínky tak na mateÅ™skou dovolenou nemá nárok a nemá tedy
nárok ani na dávky penÄ›Å¾itá pomoc v mateÅ™ství. V takovém pÅ™ípadÄ› pak Å¾ena automaticky nastupuje na 4 letou
rodiÄ•ovskou dovolenou. Pokud totiÅ¾ není nárok na mateÅ™skou dovolenou, není si následnÄ› ani moÅ¾né volit variantu
rodiÄ•ovské dovolené. x x x  
 -       Dále jsi mÄ›la a má&scaron; nárok na porodné, rodiÄ•ovský pÅ™íspÄ›vek, pÅ™íspÄ›vek na bydlení (jen pokud má&scaron; nízký
pÅ™íjem) a sociální pÅ™íspÄ›vek (jen tehdy, kdyÅ¾ tvÅ¯j pÅ™íjem nepÅ™evy&scaron;uje dvojnásobek Å¾ivotního minima rodiny). O
v&scaron;echny dávky a pÅ™íspÄ›vky musí&scaron; ale Å¾ádat na odboru státní sociální podpory na úÅ™adu práce, kde
vyplní&scaron; písemnÄ› Å¾ádost, a to na místÄ› trvalého bydli&scaron;tÄ›. 
 -       Neprovdaná matka s narozeným dítÄ›tem má nárok na výÅ¾ivné na sebe po dobu 2 let a na dítÄ› od doby jeho narození.
Musí&scaron; ov&scaron;em podat návrh na urÄ•ení výÅ¾ivného k soudu. Vý&scaron;e výÅ¾ivného na dítÄ› se odvíjí od majetkových
pomÄ›rÅ¯ obou rodiÄ•Å¯. Délka placení výÅ¾ivného na dítÄ› je do jeho zletilosti, eventuálnÄ› do doby, neÅ¾ se bude samo schopno
o sebe postarat. LhÅ¯ta k podání návrhu na výÅ¾ivné dítÄ›te není stanovena, lze Å¾ádat i výÅ¾ivné tÅ™i roky zpÄ›tnÄ› pÅ™ed podáním
návrhu. 
 -       Termín k podání návrhu na úhradu nákladÅ¯ spojených s tÄ›hotenstvím a porodem se promlÄ•uje po tÅ™ech letech od
porodu. Stanovený interval k urÄ•ení výÅ¾ivného na sebe taktéÅ¾ není, ale nelze Å¾ádat zpÄ›tnÄ› pÅ™ed podáním návrhu na soud.
V pÅ™ípadÄ› urÄ•ení výÅ¾ivného na dítÄ› se výÅ¾ivné vymáhá po otci, který je uveden v rodném listÄ›.        TakÅ¾e - Alanko, kmitej na
sociálku, poÅ¾ádej je, aby ti pomohli s napsáním tÄ›chto Å¾ádostí (je to zadarmo) a pak to odnese&scaron; na
pÅ™íslu&scaron;ný soud.       Spokojená? drÅ¾ím palce,d@niela 
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